

### سيرة ذاتية

ت الشخصية	المعلوما
إقبال عبد الرحمن سعود ابداح	الاسم
ارديي	الجنسية
ذكر	الجنس
متزوج	الحالة الاجتماعية
1976/ الاردن	تاريخ ومكان الولادة
الدراسات القرآنية	التخصص العام
التفسير وعلوم القرآن	التخصص الدقيق
أستاذ مشارك 2017 م	الرتبة العلمية
أستاذ مشارك بجامعة طيبة بالمدينة المنورة	آخر عمل
كلية الآداب والعلوم الانسانية بينبع	
قسم الدراسات القرآنية/ نائب رئيس القسم حتى	
2020/8/10	
0792680504	رقم التواصل
Iqbal_ibdah@hotmail.com	البريد الالكتروني

### الشهادات العلمية:

- 1. الدكتوراه في التفسير وعلوم القرآن / كلية العلوم الإسلامية جامعة بغداد، المناقشة 11/10 / 2005م بتقدير ممتاز
  - \*عنوان الأطروحة: ( المفاضلة في التعبير القرآني -دراسة بيانية تفسيرية )
- 2. الماجستير في التفسير وعلوم القرآن الكريم /كلية اللغة العربية وعلوم القرآن بغداد 2001م الجامعة العراقية \* عنوان الأطروحة : ( الوحى النبوي بين المفسرين والمستشرقين -دراسة تحليلية مقارنة )
- شهادة في الدعوة والخطابة /جامعة طيبة / المملكة العربية السعودية / المعهد العالي للائمة والخطباء / 30 ساعة دراسية معتمدة وقابل للترقية إلى ماجستير تخصص دعوة 2009م.
  - 4. البكالوريوس في العلوم والآداب الإسلامية / الجامعة العراقية بغداد- العراق 1994 1998م

### الخبرات العملية:

1. أستاذ مشارك / جامعة طيبة بالمدينة المنورة/ تاريخ الترقية 2017/12/13م

- 2. أستاذ مساعد / جامعة طيبة / المملكة العربية السعودية / 2010-2017م
- 3. عضو هيئة تدريس (محاضر)/جامعة الملك خالد في أبحا /السعودية من 2003م-2009م
- 4. معيد / كلية اللغة العربية وعلوم القرآن / الجامعة العراقية /بغداد لمدة عامين 1999-2001م

# الخبرات الإدارية والتنفيذية:

- 1. مشرف قسم الدراسات القرآنية في كلية الآداب و العلوم الانسانية بينبع خلال العام الدراسي 1436/1435هـ
  - 2. مساعد رئيس قسم الدراسات القرآنية للعام الدراسي 1440/1439هـ.
  - 3. وكيل قسم الدراسات الإسلامية في كلية المعلمين ، جامعة الملك خالد لمدة عامين
  - 4. وكيل قسم الدراسات القرآنية في كلية المعلمين ، جامعة الملك خالد ، لمدة عام جامعي واحد
  - مسجل قسم القرآن الكريم والدراسات الإسلامية لشطري الطلاب والطالبات بكلية العلوم والآداب بينبع للعام 1432/1431هـ
    - 6. مسجل شطر الطلاب بكلية العلوم والآداب بينبع / جامعة طيبة / للعام الجامعي 1432/ 1433هـ
    - 7. عضو مجلس قسم الدراسات الإسلامية بكلية المعلمين في بيشة / جامعة الملك خالد لمدة أربع سنوات
       1424هـ 1428هـ
    - 8. عضو مجلس قسم الدراسات القرآنية في كلية المعلمين في بيشة / جامعة الملك خالد لمدة عامين 1428-1430هـ
      - 9. عضو مجلس قسم القرآن الكريم والدراسات الإسلامية بكلية العلوم والآداب .

# المواد والمقررات التي درستها في جامعتي الملك خالد وطيبة :

- 1. مادة التفسير 106 قرأ لطلاب كلية المعلمين والآداب
- 2. مادة علوم القرآن 105 قرأ لطلاب كلية التربية والآداب جميع الأقسام
  - 3. مادة تفسير (1) تخصص الدراسات الاسلامية
  - 4. مادة تفسير (2) تخصص الدراسات الاسلامية
  - 5. مادة أصول التفسير ومناهجه / تخصص الدراسات القرآنية
  - 6. مادة التفسير الموضوعي (1) +(2)/ تخصص الدراسات القرآنية
- 7. مادة علوم القرآن (1) +(2) +(3) (4)/ تخصص الدراسات القرآنية
- 8. مادة التفسير التحليلي (1) + (2) + (3) + (4) + (5) تخصص الدراسات القرآنية
  - 9. مادة مناهج المفسرين / تخصص الدراسات القرآنية
    - 10. قراءة في مصادر التفسير/ تخصص التفسير
  - 10. مادة تفسير آيات الاحكام (1) +(2)/ تخصص الدراسات القرآنية

- 11.مادة الثقافة الإسلامية /إعداد عام /كلية المعلمين
  - 12. مادة التيارات والمذاهب المعاصرة / كلية المعلمين
- 13. مادة أسس و مبادئ الاقتصاد الإسلامي / كلية المعلمين
- 14. مواد الثقافة الاسلامية /إعداد عام /كلية التربية جامعة الملك خالد
  - 15. مواد الثقافة الاسلامية 1، 2، 3 في جامعة طيبة
  - 16. جميع مقررات القرآن الكريم و التلاوة والتلاوة والحفظ و التجويد
    - 17. مقرر القراءات القرآنية / لتخصص الدراسات القرآنية
- 18. مقرر أثر القراءات في الاحكام الفقهية / لطالبات تخصص القراءات القرآنية
  - 19. مقرر المكتبة القرآنية / تخصص الدراسات القرآنية
- 20. مقرر مشروع التخرج / لطلاب وطالبات تخصص الدراسات القرآنية مشرفا ومناقشا
  - 21. مقرر الاستنباط من القرآن / الدراسات القرآنية
    - 22. مقرر التفسير والمفسرون / قسم اللغة العربية
  - 23. قواعد التفسير والترجيح / قسم الدراسات القرآنية
- -تدريس عدد من المقررات لطلاب الانتساب لتخصص الدراسات الاسلامية/ جامعة طيبة بالمدينة المنورة.
  - -المقررات التي درستها عبر نظام بلاك بورد (التعليم عن بعد)
    - 1. التفسير التحليلي 1
      - 2. التجويد
    - 3. الاستنباط من القرآن الكريم

# الدورات العامة والتدريب:

- مدرب بمركز التدريب وخدمة المجتمع / كلية الآداب والعلوم / جامعة الملك خالد
  - 1. دورة متقدمة في طرائق التدريس الجامعي الجامعة المستنصرية
    - 2. دورة رخصة القيادة الدولية لاستخدام الحاسوب icdl
    - 3. دورة في التدريس والخطابة 30 ساعة جامعية -جامعة طيبة
  - 4. دورة تنمية عضو هيئة التدريس/ جامعة الملك خالد 1426هـ
  - 5. دورة في تقنيات التعليم عن بعد / جامعة الملك خالد 1427هـ
- 6. البرنامج التدريبي ( التعليم الالكتروني ) 1432/1/29 جامعة طيبة / عمادة التطوير الجامعي
- 7. دورة في ( نظام جسور ) لإدارة التعليم الالكتروني في استخدام المنتديات التعليمية والمكتبات الالكترونية والفصول الافتراضية والقناة الشبكية الذي اقامته عمادة التعليم عن بعد ، مدة يومين من 1432/3/11هـ .

- 8. برنامج ( التدريس الفعال )ضمن البرنامج التدريبي الخاص بكلية العلوم والآداب والذي عقدته عمادة التطوير
   الجامعي /جامعة طيبة 2432/5/20هـ .
  - 9. الدورة المكثفة في برنامج (صيانة الحاسب الآلي الشخصي ) والتي عقدتها كلية العلوم والآداب بتاريخ 1432/5/23 هـ .
  - 10. برنامج ( نظم الامتحانات وتقويم الطلاب ) ضمن البرنامج التدريبي الخاص بكلية العلوم و الآداب 1432/5/23هـ

# الندوات والمحاضرات و المؤتمرات والجلسات العلمية:

- 1. ندوة الإسلام والمستقبل / بيت الحكمة -بغداد 2001م
- 2. ندوة الإعلام التربوي ورقة عمل نقدية كلية المعلمين في بيشة 2004م
  - 3. ندوة الأمية في العالم العربي جامعة الملك خالد 2006
    - 4. ندوة ظاهرة التكفير -كلية العلمين في بيشة -2006م
- 5. ندوة الحج آدابه وأحكامه وعدد من المحاضرات ت المتخصصة / مذاعة من قبل وكالة الأنباء السعودية ومنشورة على الشبكة العنكبوتية
  - 6. ندوة بعنوان تدبر القرآن الكريم 2007 بكلية المعلمين في بيشة
- 7. الحضور والمشاركة ببحث محكم في مؤتمر التفسير الموضوعي الذي أقامته جامعة الشارقة كلية الشريعة للفترة من 2010/4/26-24
- 8. الحضور و المشاركة ببحث محكم في مؤتمر ظاهرة التكفير الأسباب الآثار العلاج الذي إقامته جائزة الأمير نايف للسنة النبوية والدراسات الإسلامية في المدينة المنورة 21-1432/10/24هـ بالتعاون مع جامعة الإمام مُحَّد بن سعود الإسلامية —الرياض
  - 9. محاضرة في كلية العلوم بجامعة طيبة بعنوان محاربة الفساد في الاسلام 1437/5/20
  - 1437/7/10 فرع ينبع جامعة طيبة 1437/7/10هـ 10
  - 11. ندوة الاستفادة القصوى من المحاضرة لطلاب كلية الآداب ضمن أنشطة وحدة الارشاد الاكاديمي 2017/2/28
  - 12. ندوة الأمانة الأكاديمية التي أقامتها جامعة طيبة بتاريخ 1440/7/27هـ، مشاركة بورقة عمل بعنوان (الجودة والامانة العلمية والملكية الفكرية وآثارها في تحقيق الأمانة الأكاديمية)
- 13. ندوة الجهود العلمية في المسجد النبوي في العهد السعودي التي أقامتها الجامعة الاسلامية بالتعاون مع جائزة نايف بن عبدالعزيز العالمية للبحوث والدراسات الاسلامية من خلال بحث محكم بعنوان: بعنوان: (التفسير وعلوم القرآن في المسجد النبوي في العهد السعودي) وذلك بتاريخ 9/ رمضان/ 1440هـ في المدينة المنورة.

### المؤلفات والبحوث العلمية الحكمة:

- 1. كتاب (الوحي القرآني بين المفسرين والمستشرقين دراسة تحليلية مقارنة) الطبعة الأولى -دار دجلة -عمان الأردن 2010م
- 2. كتاب (ترطيب الفؤاد برحمة سيد العباد) \_ طبع بدعم من وزارة الثقافة الأردنية ، دار الكندي اربد -2009م
- 3. كتاب (المفاضلة في التعبير القرآبي دراسة بيانية تفسيرية ) تمت الموافقة على طباعته ودعمه من أمانة العاصمة عمان -2011م
  - 4. بحث محكم في مؤتمر التفسير الموضوعي /جامعة الشارقة /كلية الشريعة / بعنوان (مناهج البحث في الموضوع والمصطلح القرآني نقد و تأصيل-).2010/4/20م
  - 5. بحث محكم ومنشور في مؤتمر ظاهرة التكفير الآثار الأسباب العلاج بعنوان: (الوسائل والأساليب القرآنية في علاج ظاهرة التكفير) منشور في المجلد 9 من بحوث المؤتمر.
    - 6. بحث محكم ومنشور بمجلة جامعة أم القرى لعلوم الشريعة والدراسات الاسلامية مكة المكرمة ، بعنوان
       ( الحياة الاجتماعية للعرب في القرآن) بتاريخ 1438/8/1هـ
  - 7. بحث محكم ومنشور بمجلة جامعة طيبة للآداب و العلوم الانسانية بجامعة طيبة بالمدينة المنورة ، بعنوان: (الألوان الصريحة ودلالاتها الجمالية في القرآن) بتاريخ 1438/6/5هـ
  - 8. بحث محكم ومنشور بمجلة الراسخون بجامعة المدينة العالمية ماليزيا- بعنوان : ( ظاهرة التحرج من التفسير في صدر الاسلام) بتاريخ 2016/12/26م
- 9. بحث محكم ومنشور بمجلة الشريعة بجامعة القصيم بعنوان : (المشتركات بين قصتي يوسف وموسى عليهما السلام في سورتي يوسف والقصص) بتاريخ 1438/9/2هـ
- 10. بحث محكم ومنشور بمجلة كلية الشريعة والدراسات الإسلامية بجامعة قطر بعنوان : (اجماعات الواحدي التي لم تثبت -دراسة تطبيقية لتفسير البسيط-) بتاريخ 2017/5/10م
  - 11. بحث محكم ومنشور بمجلة الشريعة والدراسات الإسلامية بجامعة الكويت بعنوان : (الإمام القاشي وتفسيره المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول على السول المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول المعتمد من المنقول المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول المعتمد من المنقول المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول المعتمد من المنقول المعتمد من المنقول فيما أوحي إلى الرسول المعتمد من المنقول المعتمد المعتمد
- 12. بحث محكم ومنشور بعنوان :(التفسير وعلوم القرآن في المسجد النبوي في العهد السعودي) مقدم لندوة الجهود العلمية في المسجد النبوي في العهد السعودي 2019/4/19م
  - 13. بحث محكم ومنشور بعنوان: (أثر ألفاظ الأضداد في اتساع المعنى القرآني) في مجلة جامعة الشارقة للعلوم الشرعية والدراسات الاسلامية ، بتاريخ 2021/7/1م

#### اللجان الجامعية:

1. لجنة مقابلات الطلبة المستجدين لتخصص الدراسات القرآنية /كلية المعلمين / جامعة الملك خالد 1427هـ

- 2. لجنة اختبارات التلاوة والتجويد والحفظ لطلاب قسم الدراسات القرآنية /كلية المعلمين / جامعة الملك خالد للمدة 1424-1430 وبواقع لجنة كل فصل دراسي
- جامعة طيبة / كلية العلوم الدراسات الإسلامية (الانتساب) جامعة طيبة / كلية العلوم والآداب بينبع 1431-ألان
  - 4. لجنة الجودة والاعتماد الاكاديمي كلية الآداب و العلوم بجامعة طيبة فرع ينبع للعام 1432-1433هـ
    - 5. عضو لجنة الاختبارات العليا في كلية الآداب والعلوم الانسانية بينبع لستة فصول دراسية
    - 6. عضو لجنة الارشاد الأكاديمي العليا في كلية الآداب والعلوم الانسانية للعام 1438/1437هـ
      - 7. عضو لجنة الجداول بقسم الدراسات القرآنية اربعة فصول دراسية
      - 8. رئيس لجنة الارشاد الاكاديمي بقسم الدراسات القرآنية لأربعة فصول دراسية
      - 9. رئيس لجنة الاختبارات بقسم الدراسات القرآنية بكلية الآداب / جامعة طيبة
        - 10. عضو لجنة المناهج بكلية الآداب والعلوم الانسانية بينبع.

## التدقيق العلمي المتخصص:

- 1. محكم ترقيات علمية معتمد وممارس في جامعة نجران لغرض الترقية لرتبة أستاذ مشارك في تخصص التفسير.
- 2. محكم بحوث علمية معتمد في جامعة الشارقة بدولة الامارات العربية المتحدة في بحوث التفسير وعلوم القرآن
- 3. تحكيم كتاب منهجي كمقرر في التفسير الموضوعي لعضو هيئة تدريس بجامعة الملك خالد قبل اعتماده وبعد الأخذ بالملاحظات
  - 4. محكم بحوث علمية معتمد لدى جامعة الحدود الشمالية / المملكة العربية السعودية .
    - 5. الاشراف العلمي على عدد من رسائل الماجستير والدكتوراه .
    - 6. مشرف على العشرات من مشاريع التخرج للطلاب والطالبات ومناقش ايضا .
  - 7. مشرف على 18 بحث مقدم للمؤتمر العلمي السادس والسابع والثامن على مستوى التعليم العالي

# خدمة المجتمع المحلي:

- 1. مدرب لدورة ضباط إدارة المرور في محافظة بيشة بعنوان ( فن التعامل الإسلامي مع الجمهور )لمدة أسبوع 1430هـ. وذلك لمجموعتين من الضباط
- اللقاءات الإعلامية والمقابلات الشخصية مع قناة إقرأ الفضائية وقناة mbc1وقناة رؤيا وقناة المملكة (برنامج عيون الرحالة)، تلفزيون الشارقة ، قناة ANBTVشبكة الأخبار العربية.
  - 3. المشاركة في المقالات الصحفية والمجلات الأسبوعية .
  - 4. الحضور الفاعل في المواقع المتخصصة على شبكة الانترنت.
  - 5. المشاركة في اللجان الشعبية لإصلاح ذات البين والتوفيق الأسري .
  - 6. مستشار التوفيق والوساطة والإصلاح الأسري في دائرة قاضي القضاة منذ2021/4/6م

# خطابات الشكر والتقدير:

- 1. جائزة سمو الأمير نايف بن عبد العزيز للسنة النبوية والدراسات الإسلامية المعاصرة 2011م
  - 2. جامعة الشارقة / كلية الشريعة / الإمارات العربية المتحدة 2010م
    - 3. جامعة الملك خالد / أبما / المملكة العربية السعودية / 2009م
      - 4. إدارة المرور العامة / إمارة عسير / 2008م
- 5. عدد من خطابات الشكر من جامعة طيبة على إدارة النشاط الطالبي والاسهام بالمؤتمرات العلمية .
  - 6. شهادة شكر وتقدير من الرئيس العام للحرمين الشريفين 2019م

#### Curriculum Vitae

# Iqbal Abdelrahman Ibdah

PhD, Associate Professor, Islamic Studies



Jordanian writer, scholar, and academic instructor specialized in Islamic studies and orientalism. My primary research interests are in intellectual security and Counter Extremism. As well, I have a special concern about the relations between Islam and western. I have been working in academic positions since 1999, teaching specialized courses in KSA universities at teacher colleges, literature, and human sciences colleges.

Permanent Address 1934, Shafa Badran, Amman, Jordan

**Contact Numbers** (+962)792680504

E-mail address iqbal ibdah@hotmail.com

Date of Birth 28. May. 1976

Married (Father of three sons, two daughters)

**Nationality** Jordanian

Current Academic Rank Associate Professor

	EDUCATION	
Doctor of Philosophy	Interpretation and sciences of Qur'an	(Excellent)
Sep 2001 – Nov 2005	Baghdad University	
Thesis:	(The comparison in the Qur'anic expression)	

Master's Degree Interpretation and sciences of Qur'an (Very Good)

Sep 1998 – Jun 2001 The University of Iraq

Thesis: (Prophet's Revelation between the Exegesis and the Orientalists)

Bachelor Degree Islamic Sciences and literature (Good)
Sep 1994 – Jun 1998 The University of Iraq

ACADEMIC EXPERIENCES	
2017 - 2020	Associate Professor – Taibah University, KSA
2010 - 2017	Assistant Professor – Taiba University, KSA
2003 - 2009	Teacher – King Khalid University. KSA
1999 - 2001	Teaching Assistant – The University of Iraq

EXECUTIVE EXPERIENCES		
2013 – 2014	Head of the Qur'anic Studies Department- College of Arts and Humanities, Taibah University – Yanbu' / KSA	
2017 – 2018	Assistant Head of the Qur'anic Studies Department, Taibah University – Yanbu' / KSA	
2007 – 2009	Deputy Head of the Department of Islamic Studies at Teachers College, King Khalid University, Bishah, KSA	
2006 – 2007	Deputy Head of the Department of Qur'anic Studies at Teachers College, King Khalid University, Bishah, KSA	
2010 – 2011	Registrar of the Department of the Holy Qur'an and Islamic Studies for both male and female sections of the College of Science and Arts	
2011 – 2012	Registrar of the Department of the Holy Qur'an and Islamic Studies for male section of the College of Science and Arts	
2003 – 2007	Member of the Council of the Department of Islamic Studies Teachers College in Bishah / King Khalid University, KSA	
2007 – 2009	Member of the Council of the Department of Qur'anic Studies Teachers College in Bishah / King Khalid University, KSA	
2003 – 2009 2010 – 2020	Member of the Council of the Department of the Holy Qur'an and Islamic Studies, in King Khalid University and Taibah University.	

## Courses that I taught in King Kaled University & Taibah University (2003 – 2020)

- Interpretation (106) for students of the Faculty of Teachers and Arts.
- Quran Sciences (105) for students of the College of Education and Arts for all departments.
- Interpretation (1), for students majoring in Islamic studies.
- Interpretation (2), for students majoring in Islamic studies.
- Principles of interpretation and its curricula / Qur'anic studies specialization.
- Objective interpretation (1), (2) / specialization of Quranic studies.
- Qur'anic sciences subject (1), (2), (3), and (4) / Specializing in Qur'anic studies.
- Analytical interpretation subject (1), (2),(3),(4), and (5) / Quranic studies major.
- Interpreters Curriculum subject / Qur'anic Studies specialization
- Reading in the sources of interpretation/specialization of interpretation
- Interpretation of the Verses of Judgments (1) + (2) / Qur'anic Studies specialization
- Islamic culture/general preparation/ Teachers college, Bishah, KSA
- Contemporary Currents and Doctrines / Teachers College, Bishah, KSA
- Fundamentals and Principles of Islamic Economics course / Teachers College

- Islamic Culture Materials / General Preparation / College of Education, King Khalid University
- Islamic culture subjects 1, 2, 3 at Taibah University
- All the decisions of the Noble Qur'an, recitation, recitation, memorization and intonation
- Quranic readings course / for Quranic studies major
- The course of the impact of readings on jurisprudential rulings / for students majoring in Quranic readings
- Quranic library course / Quranic studies major
- Graduation project course for Quranic studies students as supervisor and discussion
- Deduction from the Qur'an / Qur'anic studies
- Interpretation and Interpreters Course / Department of Arabic Language
- The rules of interpretation and weighting / Department of Qur'anic Studies
- Teaching a number of courses for students of affiliation with the specialization of Islamic studies / Taibah University, Madinah, Yanbu'
- Courses that I have taught through the Blackboard system (distance education)
  - 1. Analytical interpretation (1)
  - 2. Intonation of Holy Quran
  - 3. Deduction from the Holy Quran

### **General courses and training**

- Trainer at the Training and Community Service Center / College of Arts and Sciences / King Khalid University.
- An advanced course in university teaching methods Al-Mustansiriya University.
- International Computer Driving License (ICDL).
- A 30-hour course in teaching and public speaking Taibah University.
- Faculty Member Development Course / King Khalid University.
- Course in distance education techniques / King Khalid University.
- Training Program (E-Learning) Taibah University / Deanship of University Development.
- A course in (Jusoor System) for managing e-learning in the use of educational forums, electronic libraries, virtual classes and the network channel, which was set up by the Deanship of Distance Education.
- The (Effective Teaching) program within the training program for the College of Sciences and Arts, which was held by the Deanship of University Development / Taibah University 05/20/1432 AH.
- An intensive course in the program (maintenance of the personal computer), which was held by the College of Sciences and Arts on 23/5/1432 AH.
- Exam Systems and Student Assessment Program within the training program of the College of Science and Arts.

#### Seminars, lectures, conferences and scientific sessions

- Symposium on Islam and the Future / House of Wisdom Baghdad, 2001
- Symposium on Educational Media Critical Working Paper Teachers College in Bisha, 2004
- Illiteracy Symposium in the Arab World King Khalid University, 2006
- Symposium on the phenomenon of atonement College of El Alamein in Bisha -2006 AD
- The Hajj Etiquette and Provisions Symposium and a number of specialized lectures / broadcast by the Saudi Press Agency and published on the web
- A seminar entitled "Managing the Noble Qur'an 2007" at Teachers College in Bisha
- Attending and participating in a research paper in the Objective Interpretation Conference held by the University of Sharjah College of Sharia for the period from 24-26/4/2010
- Attending and participating in an elaborate research in a conference on the phenomenon of atonement, causes, effects, treatment, which was held by Prince Nayef Award for the Prophetic Sunnah and Islamic Studies in Madinah, 21-24/10/1432 AH, in cooperation with Imam Muhammad bin Saud Islamic University - Riyadh
- A lecture at the Faculty of Science at Taibah University entitled Fighting Corruption in Islam 20/5/1437
- A lecture entitled (The Concept of Citizenship in Islam) Yanbu Branch Taibah University 10/7/1437 AH
- A symposium to make the most of the lecture for students of the Faculty of Arts within the activities of the Academic Advising Unit 28/2/2017 AD
- The Academic Secretariat Symposium held by Taibah University on 7/27/1440 AH, sharing a working paper entitled (Quality, Scientific honesty and Intellectual Property and its effects on achieving academic honesty).
- Symposium on Scientific Efforts in the Prophet's Mosque in the Saudi Era, which was held by the Islamic
  University in cooperation with the Nayef bin Abdulaziz International Prize for Islamic Research and Studies,
  through a refereed research entitled: "Interpretation and the Sciences of the Qur'an in the Prophet's Mosque
  in the Saudi Era" in Medina, KSA

### Refereed publications and scientific research

- Book (The Qur'anic Revelation among the Interpreters and Orientalists, a Comparative Analytical Study) First Edition Dar Dijla Amman, Jordan 2010
- Book (Moisturizing the heart with the mercy of Prophet Mohammed -PBUH-), printed with the support of the Jordanian Ministry of Culture, Dar Al-Kindi, Irbid -2009
- Book (The Comparison in Quranic Expression Explanatory Graphic Study) approved for printing and supported by the Amman Municipality -2011
- A refereed research in the Objective Interpretation Conference / University of Sharjah / College of Sharia / entitled (Research Methods in the Subject and the Qur'anic Terminology - 20/4/2010).

- A tight research published in the conference on the phenomenon of atonement, effects, causes, and treatment, entitled: (Quranic means and methods in treating the phenomenon of atonement) published in volume 9 of the conference research.
- Research paper published in Umm Al-Qura University Journal of Sharia Sciences and Islamic Studies Makkah Al-Mukarramah, entitled (The Social Life of Arabs in the Qur'an).
- A tight research published in the Taibah University Journal of Arts and Humanities at Taibah University in Madinah, entitled: (Explicit Colors and Their Aesthetic Signs in the Qur'an).
- Research paper published in Al-Rasikhoon magazine, Al-Madinah International University Malaysia entitled: (The phenomenon of embarrassment from interpretation in the early days of Islam) on 12/26/2016 AD
- A tight research published in the Sharia magazine at Qassim University entitled: (The commonalities between the two stories of Yusuf and Moses, peace be upon them, in the Surahs of Yusuf and the stories).
- A research paper published in the Journal of the College of Sharia and Islamic Studies at Qatar University entitled: (Al-Wahidi Consensus that has not been proven - an applied study of the interpretation of the simple -) on 10/5/2017
- A research paper published in the Journal of Sharia and Islamic Studies at Kuwait University entitled: (Imam Al-Qashy and his Approved Interpretation of the Transmitted What Was Revealed to the Messenger, peace be upon him - Presentation and Study -) on 19/7/2017
- A tight and published research entitled: (Interpretation and the sciences of the Qur'an in the Prophet's Mosque in the Saudi era) presented for a symposium on scientific efforts in the Prophet's Mosque in the Saudi era 19/4/2019
- A refereed and published research entitled: (The Impact of Opposite Words on the Expansion of the Qur'anic Meaning) in the Journal of the University of Sharjah for Sharia Sciences and Islamic Studies, dated 1/7/2021

# **University Committees**

- Committee for Interviews of New Students for the Major in Qur'anic Studies / Teachers College / King
   Khalid University 1427 AH
- Committee for Recitation, Tajweed and Memorization Tests for Students of the Department of Qur'anic Studies/ Teachers College/ King Khalid University for the period 1424-1430, according to a committee for each semester.

- Committee for Recitation, Tajweed and Memorization Tests for Students of the Department of Islamic
   Studies (affiliation) Taibah University / College of Sciences and Arts in Yanbu.
- Quality and Academic Accreditation Committee College of Arts and Sciences, Taibah University, Yanbu'.
- Member of the Higher Examinations Committee at the College of Arts and Humanities in Yanbu.
- Member of the Higher Academic Guidance Committee in the College of Arts and Humanities.
- Member of the Tables Committee, Department of Qur'anic Studies, four semesters
- Head of the Academic Guidance Committee in the Qur'anic Studies Department for four semesters
- Head of the Examinations Committee, Department of Qur'anic Studies, College of Arts / Taibah University
- Member of the Curriculum Committee, Faculty of Arts and Humanities, Yanbu.

### **Specialized Scientific Auditing**

- An accredited and practicing scientific promotion arbitrator at Najran University for the purpose of promoting the rank of associate professor in the field of interpretation.
- An accredited scientific research arbitrator at the University of Sharjah in the United Arab Emirates in research of interpretation and Quranic sciences
- Arbitration of a systematic book as a course in the objective interpretation of a faculty member at King
   Khalid University before its approval and after taking notes
- A scientific research arbitrator accredited by the Northern Border University / Kingdom of Saudi Arabia.
- Scientific supervision of a number of master's and doctoral theses.
- Supervising dozens of graduation projects for male and female students and also discussing.
- Supervisor of 18 papers presented to the Sixth, Seventh, and Eighth Scientific Conference at the level of higher education

### Local community service

- Trainer for the Traffic Department Officers Course in Bisha Governorate. Entitled (The Art of Islamic Dealing with the Public) for a week 1430 AH. This is for two groups of officers.
- Media and personal interviews with Iqraa satellite channel, mbc1 channel, Roya channel, Al-Mamlaka channel (Oyoun Al-Rahla program), Sharjah TV, ANBTV, the Arab News Network.
- Participation in newspaper articles and weekly magazines.
- Active presence in specialized websites on the Internet.
- Participation in the people's committees for reconciliation and family reconciliation.
- Adviser to conciliation, mediation and family reform in the Department of the Chief Justice, since 4/6/2021

## Letters of thanks and appreciation

- His Highness Prince Nayef bin Abdulaziz Prize for the Prophetic Sunnah and Contemporary Islamic Studies.
- University of Sharjah / College of Sharia / United Arab Emirates, 2010.
- King Khalid University / Abha / Kingdom of Saudi Arabia / 2009.
- General Traffic Department / Emirate of Asir / 2008.
- A number of letters of thanks from Taibah University for managing student activity and contributing to scientific conferences.
- A certificate of thanks and appreciation from the General President of the Two Holy Mosques, 2019.